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Study  summary English language:

** Islamic financial engineering between improved banking practices and the
confrontation of financial crises **

- Case Experience in Malaysia -

      Islamic financial engineering over the last two decades has restructured financial
transactions by introducing sophisticated financial products and derivatives. The flexibility of
Sharia has increased the structuring of innovative finance providing Islamic financial products
through contractual freedom, which strongly depends on the nature of financial innovations
that advance banking practices. .

    In the absence of Islamic financial innovations, financial markets may lose their momentum
of current growth and may not be able to cope with financial and economic crises. It is
recognized that the global financial crisis of 2008 is the most important and most outstanding
crisis among other financial crises because of its significant impact on the US economy on the
one hand, and the other major economies of the world , on the other hand.

     As a result, many conventional banks around the world have reported financial losses on
their financial funds, particularly their profits, because of their poor performance and their
reliance on traditional financial engineering based on usury transactions, with this has a
significant impact on the profitability of Islamic banks. Islamic financial engineering is a
mechanism that promotes the creation of new financial instruments that support and facilitate
banking operations and minimize the impact of the financial crisis on its performance.

      This study highlights the contribution of Islamic financial engineering to improving
banking practices and managing financial crises.

    This study is tailored to Malaysia, which has created an Islamic alternative to traditional
financial transactions by finding various financing methods based on Islamic Sharia
objectives. The Malaysian government has also established laws and regulations for the
Islamic financial system, moving away from the laws of the traditional financial system. It is
considered one of the leading countries issuing Islamic financial products.

 The work was carried out on two financial banks, namely the Islamic Bank of Malaysia and
the General Bank of Malaysia, one of the main banks of the Malaysian banking sector.

 Keywords: financial engineering, Islamic financial engineering, financial innovation,
banking practice, financial crises.
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Résumé de l'étude Langue française

**L’Ingénierie financière islamique entre l'amélioration des pratiques bancaires et la
affrontement  des crises financières **

- Expérience de cas en Malaisie -

L'ingénierie financière islamique des deux dernières décennies a restructuré les
transactions financières en introduisant des produits financiers sophistiqués et leurs dérivés.
La flexibilité de la Charia a accru la structuration de la finance innovante fournissant des
produits financiers islamiques par le biais de la liberté contractuelle, qui dépend fortement de
la nature des innovations financières qui font progresser les pratiques bancaires. .

    En l'absence d'innovations financières islamiques, les marchés financiers pourraient perdre
leur élan de croissance actuelle et pourraient ne pas être en mesure de faire face aux crises
financières et économiques. Il est reconnu que la crise financière mondiale de 2008 est la crise
la plus importante et la plus exceptionnelle parmi les autres crises financières en raison de son
impact significatif sur l’économie américaine, d’une part, et sur les autres grandes économies
du monde, d’autre part.

     Par conséquent, de nombreuses banques conventionnelles du monde entier ont déclaré des
pertes financières sur leurs fonds financiers, en particulier leurs profits, en raison de leurs
performances médiocres et de leur dépendance sur l'ingénierie financière traditionnelle basée
sur les transactions en usure, sans que cela ait un impact significatif sur la rentabilité des
banques islamiques. L'ingénierie financière islamique est un mécanisme qui favorise la
création de nouveaux instruments financiers qui soutiennent et facilitent les opérations
bancaires et minimisent l'impact de la crise financière sur ses performances.

Cette étude met en lumière la contribution de l'ingénierie financière islamique à
l'amélioration des pratiques bancaires et à la gestion des crises financières.

    Cette étude est adaptée à la Malaisie, qui a créé une alternative islamique aux transactions
financières traditionnelles en trouvant diverses méthodes de financement basées sur les
objectifs de la Charia islamique. Le gouvernement malaisien a également établi des lois et des
règlements pour le système financier islamique, s'éloignant des lois du système financier
traditionnel. Il est considéré comme l'un des principaux pays émetteurs de produits financiers
islamiques.

 Le travail a été effectué sur deux banques financières, à savoir la Banque islamique de
Malaisie et la Banque générale de Malaisie, l'une des principales banques du secteur bancaire
malaisien.

Mots-clés: ingénierie financière, ingénierie financière islamique, innovation financière,
pratique bancaire, crises financières.
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